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It’s been a privilege to take over from the past Chair of the International Accounting Standards 
Board （IASB）, Hans Hoogervorst, in July this year. I hope to be able to continue his esteemed 
leadership in the organisation and become a good custodian of the IASB’s achievements and 
mission to develop IFRS Standards that promote transparency, accountability and efficiency in 
capital markets.

My first month in post tells me that the IASB is going to be busy over the coming years with 
several significant projects in the pipeline. We are currently undertaking our agenda 
consultation where we are seeking feedback from our stakeholders to establish our work plan 
for the five-year period from 2022 to 2026. Japanese stakeholders are passionate about 
accounting and provide much-appreciated input and support at many levels and I would very 
much like to receive feedback from Japan to this vital consultation by 27 September.

Under Hans’direction, the IASB oversaw the successful completion of four significant Standards 
covering financial instruments, revenue recognition, leases and insurance contracts. You can 
expect post-implementation reviews for these in the near future.

I am aware that among our ongoing work, the one that has received much attention from our 
Japanese partners and stakeholders is our considerations on goodwill and impairment. I am clear 
that our deliberations and decisions must be built from the feedback of our stakeholders around 
the world, with the overall objective of improving the information that investors get. Over the 
coming months, we hope to be able to report how we wish to collaborate with preparers, users, 
auditors and regulators on this important piece of work.

Notwithstanding these ongoing programmes, the IASB has also got to be aware of and respond 
to present and future challenges. The rise of crypto currencies and, more recently, of special 
purpose acquisition companies, so-called SPACs, deserve our attention. There has been mounting 
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interest into sustainability-related financial disclosures, with climate change being very much at 
the top of the agenda.  I don’t expect all of these issues to lead to solutions and agenda-setting 
activities from the IASB. Some may not even be for us. For example, on ESG reporting, our 
Trustees are working on the proposed creation of a sister board to the IASB that would be 
concerned with setting Standards for sustainability-related financial disclosures.

The above have certainly kept me busy in my first month but there are also adjustments to be 
made on the personal front as I am in the process of moving from Germany to London. I am 
looking forward to meeting the IASB members and the IFRS Foundation staff members in 
person from September and working with them closely on issues that matter to all our 
stakeholders. Dependent on covid restrictions around the world, I hope to have a busy travel 
schedule to meet our international stakeholders and partners in person. This will also include a 
visit to Japan as soon as possible.

To sum up, I will certainly do my utmost to continue, maintain and preserve the heritage Hans 
has left for me, by working with my fellow board members and our stakeholders to deliver 
sound accounting solutions and support those applying our requirements. At the same time, I 
wish to see us remain open for and cognisant of topics that show up on the horizon, to be 
prepared and act when needed. In delivering to that end, I look forward to working with you 
over the next five years to come.
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　私に期待できること─IASB新議長としての抱負

IASB 議長　アンドレアス・バーコウ　

　今年 7月、国際会計基準審議会（IASB）の前議長であるハンス・フーガーホースト氏の後
を引き継ぐことができ、大変光栄に思います。ハンスさんの素晴らしいリーダーシップを引き
継ぎ、資本市場の透明性、説明責任、効率性を促進する IFRS 基準を開発するという IASB の
成果と使命をしっかり守っていきたいと思います。

　就任して最初の 1か月で分かったことは、IASB にはいくつかの重要なプロジェクトが控え
ており、今後数年間はその取組みで多忙になるということです。現在、2022 年から 2026 年の
5 年間の作業計画を策定するために、利害関係者のフィードバックを求めるアジェンダ協議を
実施しています。日本の利害関係者の皆様は、会計に情熱を持っておられ、皆様からは様々な
レベルで貴重なご意見やご支援をいただいています。9 月 27 日までに、是非この重要な協議
に対する日本の皆様のご意見をお寄せいただければ幸いです。

　ハンスさんの指揮のもとで IASB は、金融商品、収益認識、リース及び保険契約に関する 4
つの重要な基準書の完成を成功させました。これらの基準書については、近い将来、適用後レ
ビューが行われる予定です。

　現在進行中の作業の中で、日本のパートナーや利害関係者から大きな注目を集めているの
が、のれん及び減損に関する検討であることは承知しています。私は、IASB の審議と決定
は、投資家が入手する情報を改善するという全体的な目的を念頭に置きながら、世界中の利害
関係者のフィードバックに基づいて行われるべきであると確信しています。今後数か月のうち
に、この重要な作業に関し、我々が作成者、利用者、監査人、規制当局とどのように協力して
いきたいかについて報告できればと思っています。

　こうした進行中のプログラムはありますが、IASB は、現在及び将来の課題も認識し、それ
にも対応していかなければなりません。暗号通貨や、最近では SPAC と呼ばれる特別買収目
的会社の台頭は、我々の注目に値します。また、サステナビリティ関連の財務情報開示への関
心も高まっており、中でも気候変動が最優先課題となっています。これらの課題のすべてが、
IASB の解決策やアジェンダ設定につながるとは思っていません。中には、我々に関係しない
ものもあるかもしれません。例えば、ESG 報告については、IFRS 財団評議員会が、サステナ
ビリティ関連の財務情報開示基準の設定に携わることを想定した IASBの姉妹審議会を設立す
ることを提案し、取り組んでいます。
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　以上のように、就任してから 1か月間は多忙な日々を送っていますが、ドイツからロンドン
への引っ越しの最中ということもあり、プライベート面で必要な調整もあります。9 月から、
IASB のメンバーや IFRS 財団のスタッフと直接会って、すべての利害関係者にとって重要な
課題について緊密に協力していくことを心待ちにしています。世界各地での新型コロナウイル
ス感染症に関する規制の状況次第ですが、海外の利害関係者やパートナーに直接お会いするた
めに、多忙な出張日程を組めることを願っています。その中には、できるだけ早く日本を訪れ
ることも含まれます。

　最後になりましたが、私は、同僚のボードメンバーや利害関係者と協力して、健全な会計上
の解決策を提供し、要求事項を適用する人々を支援することにより、ハンスさんが残してくれ
た遺産を継続し、維持し、そして守っていくために全力を尽くします。それと同時に、我々
が、今後出てくるトピックに対して引き続きオープンであり、それを認識し、必要に応じて準
備し、取り組むことを願っています。そのために、これからの 5年間、皆様と一緒に仕事がで
きることを楽しみにしています。


